

A tribute to the late Professor Folarin Olawale Shyllon, who fought for over 50 years against illicit trafficking of cultural property

“Professor Folarin Olawale Shyllon’s lifelong commitment to the protection of cultural property was matched only by his humility and generosity. His writings will continue to inspire present and future generations”, declared Ernesto Ottone R., UNESCO Assistant Director-General for Culture. “With his passing, UNESCO has lost a longtime friend and an outstanding intellectual and Professor of Law who enthusiastically supported the ideals of UNESCO, the UNESCO 1970 Convention and the 1995 UNIDROIT Convention” he added.

“Professor Shyllon had unparalleled energy and enthusiasm. His dedication to the protection of cultural heritage will remain as an example, and his legacy shall be remembered for decades to come”, declared Professor Ignacio Tirado, Secretary General of UNIDROIT. “We owe him a debt of gratitude,” he added.

In 1974 and 1977 respectively, Folarin Olawale Shyllon established his intellectual credentials with his twin tomes on *Black Slaves in Britain* and *Black People in Britain, 1555-1833*, both published by Oxford University Press. As the founding Dean of the Faculty of Law at the University of Ibadan (Nigeria), he approached the task of building the faculty with quiet skill and method. He worked tirelessly as the head of the Committee on the Advancement of the National Archives of Nigeria.

As a friend of UNESCO, Professor Shyllon contributed immensely to every stage of the life of the UNESCO 1970 Convention on the Means of Prohibiting and Preventing the Illicit Import, Export and Transfer of Ownership of Cultural Property. In 2000, for the 30th Anniversary of the Convention, he presented the research paper “Illicit Traffic in Ethnological Material: Problems and Prospects”. He was also member of the Committee of Independent Experts on the Preparation of Model Rules defining State Ownership of Cultural Property for the Intergovernmental Return and Restitution Committee. In November 2020, he took part in the international conference “[Cultural Heritage and Multilateralism
Regional and International Strategies for the Protection of Cultural Heritage](#)”, organized by UNESCO and Germany in the framework of the events marking the 50th anniversary of the 1970 Convention.

As a friend of UNIDROIT, Professor Shyllon has been instrumental in the implementation of the 1995 UNIDROIT Convention on Stolen or Illegally Exported Cultural Objects and the UNIDROIT-UNESCO Model Provisions on State Ownership of Undiscovered Cultural Objects among African States in particular. In 2012, at the first meeting on the practical operation of the 1995 UNIDROIT Convention, Professor Shyllon made a strong call for the engagement of African States in the paper “Why African States must embrace the 1995 UNIDROIT Convention”. He was also a speaker at the conference held in October 2020 to celebrate the 25th anniversary of the 1995 UNIDROIT Convention entitled “[The 1995 UNIDROIT Convention – Cultural objects at the crossroad of rights and interests](#)” to underline the complementarity between the UNESCO and the UNIDROIT instruments.

The world has lost one of the founding figures of Heritage Law in Africa and an outstanding expert in the protection of cultural heritage whose enlightened works and tireless effort to protect culture will remain a reference for generations to come. He died on 17 January 2021 at the age of 80.

*

* *

Un hommage à feu le Professeur Folarin Olawale Shyllon qui a combattu contre le trafic illicite de biens culturels pendant plus de 50 ans

“L’engagement de toute une vie du Professeur Folarin Olawale Shyllon en faveur de la protection des biens culturels n’a eu d’égal que son humilité et sa générosité. Ses écrits continueront à inspirer les générations actuelles et futures”, a déclaré Ernesto Ottone R., Sous-Directeur général de l’UNESCO pour la culture. “Avec sa disparition, l’UNESCO a perdu un ami de longue date, un intellectuel et un professeur de droit exceptionnel qui a soutenu avec enthousiasme les idéaux de l’UNESCO, de la Convention de 1970 et de la Convention d’UNIDROIT de 1995” a-t-il ajouté.

“Le Professeur Shyllon avait une énergie et un enthousiasme sans pareil. Son dévouement pour la protection du patrimoine culturel restera un exemple, et son héritage sera rappelé à travers les décennies à venir”, a déclaré le Professeur Ignacio Tirado, Secrétaire Général d’UNIDROIT. Il a ajouté “Nous avons une dette de gratitude envers lui”.

En 1974 et 1977 respectivement, Folarin Olawale Shyllon a établi ses références intellectuelles, avec ses deux tomes jumeaux sur *Black Slaves in Britain* et *Black People in Britain, 1555-1833*, tous deux publiés par Oxford University Press. En tant que doyen fondateur de la faculté de droit de l’Université d’Ibadan (Nigéria), il a abordé la tâche de construire la faculté avec une habileté et une méthode discrètes. Il a travaillé sans relâche à la tête du Comité pour l’avancement des Archives nationales du Nigéria.

En tant qu’ami de l’UNESCO, le Professeur Shyllon a apporté une immense contribution à chaque étape de la vie de la *Convention de l’UNESCO de 1970 concernant les mesures à prendre pour interdire et empêcher l’importation, l’exportation et le transfert de propriété illicites des biens culturels*. En 2000, pour le 30^{ème} anniversaire de la Convention, il a présenté le document de recherche “Illicit Traffic in Ethnological Material: Problems and Prospects”. Il a également été membre du Comité d’experts indépendants chargé d’élaborer des Dispositions modèles définissant la propriété de l’Etat sur les biens culturels non découverts pour le Comité intergouvernemental pour le retour et la restitution. En novembre 2020, il a participé à la conférence internationale “[Patrimoine culturel et multilatéralisme - Stratégies régionales et internationales pour la protection du patrimoine culturel](#)”, organisée par l’UNESCO et l’Allemagne dans le cadre des événements marquant le 50^{ème} anniversaire de la Convention de 1970.

En tant qu’ami d’UNIDROIT, le Professeur Shyllon a joué un rôle déterminant dans la mise en œuvre de la *Convention d’UNIDROIT de 1995 sur les biens culturels volés ou illicitement exportés* et des *Dispositions modèles UNIDROIT-UNESCO définissant la propriété de l’Etat sur les biens culturels non découverts* parmi les États africains en particulier. En 2012, lors de la première réunion sur le fonctionnement pratique de la Convention d’UNIDROIT de 1995, le Professeur Shyllon a lancé un appel pressant en faveur de l’engagement des États africains dans le document intitulé “Why African States must embrace the 1995 UNIDROIT Convention”. Il est également intervenu lors de la conférence organisée en octobre 2020 pour célébrer le 25^{ème} anniversaire de la Convention d’UNIDROIT de 1995 intitulée “[La Convention d’UNIDROIT de 1995 - Les biens culturels au carrefour des droits et des intérêts](#)” pour souligner la complémentarité entre les instruments de l’UNESCO et d’UNIDROIT.

Le monde a perdu l’une des figures fondatrices du droit du patrimoine en Afrique et un expert exceptionnel de la protection du patrimoine culturel dont les travaux éclairés et les efforts inlassables pour protéger la culture resteront une référence pour les générations à venir. Il est décédé le 17 janvier 2021 à l’âge de 80 ans.